



# ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒူသဝီပူၤ

## တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢယုၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၄န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-377+401+402-D1

### ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးလီၤတၢ်လၢကဘီယုၤ ဒီး ခးလီၤနါစိၤ ကျိဖးဒိၣ်အပိကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး, တၢ်ဟးဂုၤဟးဂီၤ ဒီး တၢ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဖဲ ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤ (လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် တုၤ လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ ဖဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် တုၤ လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်အတီၢ်ပူၤ, ပုၣ်ဃုာ်ဒီး ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရူာ် (SAC) ခးလီၤတၢ်လၢကဘီယုၤ ဒီး ခးလီၤ ကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, SAC သုးကဘီယုၤခးလီၤတၢ်ဘူးဖဲ က--- သဝီ, ဒီး ခ--- သဝီ, ကျိသိခံကရူာ်, ဒီး ဂ--- သဝီ, ထံခဲလိာ်ကရူာ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ဒီး လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃ န့ၣ်အပူၤန့ၣ်, SAC သုးဖိတဖၣ် ခးလီၤစ့ၢ်ကီၢ် ဝဲကျိဖးဒိၣ် ဘူးဒီးသဝီတဖၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲ သဖံာ်လုာ်ကရူာ် ဒီး ကျိသိခံကရူာ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကဲ ထီၣ်သးအကျါတခါ, ကျိဖးဒိၣ်ချီလီၤတံာ်ဝဲ (၄) ဖျါၣ် လၢသဝီ ပူၤ ဒီးဘၣ်ဒိဝဲ ပှၤမုာ်ပှၤလၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၅၄) န့ၣ်တဂၤ, ဒီးအဖိခွါလၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၇) န့ၣ်တဂၤ, ဒီးအဖိမုာ်လၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၁၈) န့ၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ်အံၤဒုး အိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကီၢ် တၢ်ဟးဂုၤဟးဂီၤ တဖၣ် ဒီး သဝီဖိတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ်ဟးဂီၤ ဒီး တၢ်သ့ၣ်အိၣ်ဖျိးအိၣ်အလီၢ်တဖၣ်ဟးဂီၤ ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ပိာ်ထွဲထီၣ်အခံတခါ န့ၣ် သဝီဖိအါဂၤဘၣ်ဃုာ်အိၣ်ကဒုဝဲဆူပှၤပူၤဒ်သိး ဒီး ကပူၤဖျိးဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### SAC ကဘီယုၤခးလီၤတၢ်ဖဲ ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤ

ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၁၇သီ, ၂၀၂၃ န့ၣ်, ဂီၤခိ ၅ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျိးသုးမုာ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီး ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရူာ် (SAC) သုးတဖၣ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်စ့ၢ်န့ၣ်ရံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, ကဘၣ်ဖဲ ဂီၤခိ ၉း၁၀ မံးနံးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်, SAC သုးကဘီယုၤ (၂) ဘၣ် ဟးခးလီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဘျီန့ၣ်, သုးကဘီယုၤ တဘျီ ကွံာ်လီၤဝဲ မ့ၢ်ပိာ် (၃) ဖျါၣ် လၢ က---သဝီ, ကျိသိခံကရူာ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤ, ဒီး ကွံာ်လီၤအါထီၣ်ကဒီးဝဲ မ့ၢ်ပိာ် (၃)

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤ သကီၢ်တၢ်တဂၤ ဖဲ ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤ ဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ ခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအ ဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

ဖျါၣ် လၢဂ---သဝီ, ထံခ့လိာ်ကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆဉ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢသးကဘီယူၤခဲဘၣ်တဘျီတဒီ, ခးလီၤဝဲကျိစဲး အီၤ လံၤကၤ ခဲလၢာ် (၄) ဘျီန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဂၤဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ, တၢ်လီၤတဖၣ်အံၤန့ၣ် SAC ဆိကမိၣ်ဝဲလၢအဒုၣ်ဒါတဖၣ်ကအိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢသးကဘီယူၤဟဲးခးလီၤတၢ်အယီ, သဝီဖိအိၣ်လၢ ဂ--- သဝီ, က--- သဝီ, ဒီး ခ--- သဝီ တဖၣ်ဘၣ်ဃုာ်ဝဲ ဒီးအိၣ် ခူသ့ၣ်ဝဲလၢပုၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဒုၣ်အိၣ်ဝဲ (၄၉) ဒုၣ် ဒီးပုၤနီၣ်ဂံၢ်ကအိၣ်လၢ (၂၀၀) ဂၤ လၢ က--- သဝီပူၤ, ဒီး ဟံၣ်ဒုၣ် (၂၀) ဒုၣ် ဒီးပုၤနီၣ် ဂံၢ်အိၣ်ဝဲ (၉၁) ဂၤ လၢခ--- သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဟံၣ်ဒုၣ် ဒီးပုၤနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒွဲးလၢ ဂ--- သဝီ ပူၤတဒီတၢ်တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်အိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါး ဒီး အိၣ်ခူသ့ၣ်လၢပုၤကျါအနီၣ်ဂံၢ်ကအိၣ်အါန့ၣ်ဒီး (၃၀၀) ဂၤန့ၣ်လီၤ.



လီၤကဝီၤသဝီဖိတဂၤ ဒိန့ၣ်ဝဲတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဖဲလၢ နီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်, ဖဲ က---သဝီ, ကျိၤသိၣ်ခဲကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆဉ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲ က---သဝီ, ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဒုၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢတၢ်ပူၤဖဲ SAC ကဘီယူၤဟဲးခးလီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၤကဝီၤသဝီဖိ)

**SAC သးဖိတဖၣ်ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ဖဲဆီထံးကီၢ်ဆဉ်ပူၤ**

ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ် ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၁၇သီ, ၂၀၂၃ န့ၣ်ဆၢကတီၢ်, SAC ဒိၣ်ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၃၅၁, အိၣ်ဖဲ လၢၢ်ထီၣ်သိ သးကလၢပူၤ, လၢဘၣ်တၢ်ပၤဆၢအီၤလၢ သးရ့ၣ်ခိၣ်ခဲ အီၤဘီၤဘီၤ, သးဖိတဖၣ်ခးလီၤဝဲ ကျိဖးဒိၣ် (၆၀) မမ (၆) ဖျါၣ် ဒီးလီၤတဲာ်ဝဲလၢ ခ--- သဝီကပၤ ဒီး ကမုၢ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်ဃုာ်ကွံာ်ဝဲဆူပုၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ KNLA ဒီး SAC သးဖိတဖၣ်အိၣ်ဒီးဝဲအယီ, သဝီဖိလၢအိၣ်လၢတၢ်လီၤဖဲန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဟဲက့ၤအိၣ်လၢသဝီပူၤတဘျီဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်အယီ, တီၤဖုၣ်ကိၣ် လၢဘၣ်တၢ်ပၤဆၢအီၤလၢ ကညီကူၣ်သ့စဲးလၢဝဲကျိၤ, အိၣ်ဖဲ ခ--- သဝီတဖျါအံၤ ဘၣ်တၢ်ပတုာ်ကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. အါဒုၣ်တက့ၢ်, သဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ ပုၤမၤအိၣ်စံာ်, ပုၤကျိၣ်, ဒီး ပုၤဒီးလဲအိၣ်တၢ်မၤဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်အယီ, သဝီဖိတဖၣ်ဘၣ်သဂၢ် ဒီး တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢအတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိၣ်သးသမူ ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ, ဒ်အမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဃုထီဆၢကတီၢ်အသိး [လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်], သဝီဖိတဖၣ် ဃုာ်အိၣ်ကဒုဝဲလၢ သ့ၣ်ခိၣ်ထံးလၢပုၤပူၤသ့ဝဲ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်သဂၢ်ဝဲဒီးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ် ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢတၢ်ကကူၤစါဘျီအဂီၢ်, လီၤဆီဒုၣ်တၢ်ပုၤဖဲသ့ၣ် ဒီးပိာ်မုၢ်လၢအသးပုၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



လီၤကဝီၤသဝီဖိဆၢန့ၣ်တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဖဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ခ---သဝီဖိ, ကျိၤသိၣ်ခဲကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆဉ်, ချါၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ, သဝီဖိတဖၣ် ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါးဝဲလၢ ပုၤပူၤ ဒီဖျါလၢ SAC ကဘီယူၤခးလီၤတၢ် ဒီး ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပူၤအယီန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၤကဝီၤသဝီဖိ)

ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၄သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, မုၢ်နၢၤခီ သးၤခၣ် မံးနံးဆၢကတီၢ်, SAC ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၂၀, အိၣ်ဖဲ ညီၣ်လုပုၣ်ဝု သးကလၢ, သးဖိတဖၣ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ် (၁၂၀) မမ ကအိၣ်လၢ (၈) ဖျါၣ် ဃၢၣ်ဃၢၣ်ဆူ ဃ--- သဝီ, သဖံၣ်လုၢ်ကရူၢ်, လၢ အအိၣ်လၢ ကညီဒီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) တၢ်ဟံၣ်တၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်လီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဝဲလၢ ဃ--- သဝီပူၤ (၃) ဖျါၣ် န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဟံၣ် ဟးဂီၤဝဲ (၃) ဖျါၣ် ဒီးတၢ်ပိးတၢ်လီၤအိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤတဖၣ်စ့ၢ်ကီးဟးဂီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအ ဟံၣ်ဟးဂီၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ, အူ င---, ဒီး မၢ် စ---, အူ ဆ---, ဒီး အူ ည--- ဒီး ဒီးတ--- တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢအ ဟးဂီၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ထူးထီၣ်ထံး, သိလုၣ်ယီၢ်, ဒီး ဟံၣ်ဃီတၢ်ပိးတၢ်လီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

မၢ်စ--- အဖိခွါ, ဒီး အဖိမုၢ်တဖၣ် ဘၢၣ်ဒိဝဲနးနးကလဲၣ်လၢကျိဖးဒိၣ်ချ့ပိၤဖးထီၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. အူင--- ဒီး မၢ်စ--- အဖိ အိၣ် ဝဲ (၆) ဂၤ, ဘၢၣ်ဆၢထဲဒၣ်အဖိခွါတဂၤ ဒီး အဖိမုၢ်တဂၤအိၣ်ဝဲလၢဟံၣ်ပူၤဖဲ လၢကျိဖးဒိၣ်ချ့လီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဆၢကတီၢ် န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့လီၤတၢ်ဝဲလၢ ဟံၣ်မဲၣ်ညါ ဒီး ပုၤဘၢၣ်ဒိဝဲ (၃) ဂၤန့ၣ်လီၤ. အဖိမုၢ် လၢအသးနံၣ်အိၣ် (၁၈) နံၣ်တဂၤန့ၣ် အမံၤမ့ၢ်ဝဲ မၢ်ထ---, ဒီး အဟၢဖၢလၢအ စ့ၢ်တပၤန့ၣ်ဘၢၣ်ဒိဝဲဒီးကျိဖးဒိၣ်ကွဲး ဒီး အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢအသးသမူတၢ်လီၤဘၢၣ်ယိၣ်အ ပူၤန့ၣ်လီၤ. အဖိခွါသးနံၣ်အိၣ် (၇) နံၣ်, အမံၤ မ့ၢ်ဝဲ မိၤဒ--- ဘၢၣ်ဒိဝဲဒီး ကျိဖးဒိၣ်ချ့အကွဲးအခိၣ်သုၣ်ဃံလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ မၢ်စ--- တခီ, အကံၣ်ဒုၣ်ဘၢၣ်ဒိဝဲနးနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဝံၤအလီၢ်ခဲတစိၣ်ဖိ ဒီး KNU ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤကရၢ ဟဲတုၤလၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢအဘၢၣ်ဒိ (၃) ဂၤအံၤဒီးန့ၣ်ဘၢၣ်ဝဲတၢ်ကူစါယါဘျါ ဖဲ KNU ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ကူစါယါဘျါကသံၣ်ဒါး ဖဲ န--- သဝီ, အ့ၣ်ဘၢလၢကရူၢ် ပူၤန့ၣ် လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခဲ, ကလုာ်ဒုၣ်တၢ်ကရၢကရိတဖု ဒီး လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် လဲၤဆ့ၢ်ဝဲ မၢ်ထ--- ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်တဖျါလၢအ အိၣ်လၢ ကျိၣ်တၢ်ကီၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ. ဒ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲပုၤမၤဒီးလဲၤတၢ်လၢတနံၤဂီၢ်အသိး, အဝဲသ့ၣ်ကျိၣ်စ့တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ အိၣ်ထီၣ်ဝဲ SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အံၤဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢဟံၣ်ဖိဃီဖိဘၢၣ်ဒိဘၢၣ်ထံးဝဲသၢဂၤအဃိ, ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖျါ အံၤပျံၤတီၢ်တၢ် ဒီးဒီဖျါ ဘၢၣ်ဝဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ, မၢ်စ---, ဒီးအဖိခွါ မိၤဒ---, ထီၣ်ဝဲတၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲ န--- တၢ်ဆါဟံၣ်, ဒီး ဒီးကူစါယါဘျါဝဲအသးဖဲန့ၣ် န့ၣ်လီၤ. [လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၃နံၣ်]



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ တၢ်ဒိန့ၣ်အီၤဖဲ လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၃နံၣ် ဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်တဖျါအပူၤ, န---သဝီ, အ့ၣ်ဘၢလၢကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၢပူၤန့ၣ် လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစ့ၣ်တဘျဲအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ မၢ်ထ---, ၁၈ နံၣ်, ဒီးန့ၣ်ဘၢတၢ်ကူစါယါဘျါဖဲ အဟၢဖၢလၢအစ့ၢ်တပၤန့ၣ်ဘၢၣ်ဒိဒီးကျိဖး ဒိၣ်ကွဲးဝံၤအလီၢ်ခဲဆၢကတီၢ် ဒီး တၢ်ဂီၤလၢအစုထွဲတပၤတခီ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အဒုခွါ သးအိၣ် ၇နံၣ်, မိၤ ဒ---ဒီးန့ၣ်ဘၢတၢ်ကူစါယါဘျါ မ့ၢ်လၢ အခိၣ်ဘၢဒိအဃိန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၄သီ, ၂၀၂၃နံၣ်, SAC ခးလီၤနီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူ ဃ---သဝီ, သဖံၣ်လုၢ်ကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၢ, ချါလုၢ်ထုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ ဒီးကျိဖးဒိၣ်ချ့တဖၣ်လီၤတၢ်ဘူးဒီး သဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်, ဒီးဘၢၣ်ဒိဝဲ မိၢ်တဂၤ ဒီးအဖိခဲဂၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၁ နံၣ် သးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံၣ်ကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဝံၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, SAC ပညိၣ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပူၤ ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖဉ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ, SAC သးဖိတဖဉ် ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ကမျါတၢ်ဒီးသဒၢသး [PDF] ဒီး KNLA သးဟံၣ်ဖျါတဖဉ် အိၣ်လၢသဝီပူၤအပိၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်ခးလီၤနီၤစိတၢ်ကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC ခးလီၤနီၤစိတၢ်ကျိဖးဒိၣ်အပိၣ် သဝီဖိတဖဉ်ဘၣ်ပျံၤတၢ်ဖးတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိအဒုၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢ (၁၀၀)ဒုၣ်ဃုာ်ဃုာ်လၢ ဃ---သဝီပူၤ, ဒီး ဟံၣ်ဒုၣ်တ တၢ်န့ၣ်ဃုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢသဝီလၢအဘူးတဖဉ် မ့တမ့ၢ် လဲၤအိၣ်ဝဲ လၢဝဲပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါဒဲးဘၣ် ၄သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, SAC ဒိၣ်သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၂၆၃, အိၣ်ဖဲ ပုၣ်စလိၣ်ဝဲ, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်, သးဖိတဖဉ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ် ဒီး ကျိဖးဒိၣ်ချံ (၄) ဖျါၣ် လီၤတၢ်ဝဲဝဲ ပ---သဝီ, သဖံၣ်လူၢ်ကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၣ် ဒီး SAC ဒိၣ်ချံသးရ့ၣ် (ခမရ-၂၀), အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲသးကလၢလၢအအိၣ်ဖဲ ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ, သးဖိတဖဉ် ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ် (၇) ဖျါၣ် ဆူဃ--- သဝီ, သဖံၣ်လူၢ်ကရူၢ် ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကျိဖးဒိၣ်ချံလီၤတၢ်ဝဲလၢ ပ---သဝီပူၤ (၄) ဖျါၣ်, ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲ စီၤယ--- ဒီး နီၢ်ရ---အဟံၣ်, ဒီး စီၤလ--- ဒီး နီၢ်ဝ--- အဟံၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဟးဂီၤအကစၢ်အကျါတဂၢၤတဲဝဲ တချုးလၢ လါယူၤလံ ၂၀၂၃ နံၣ်ဘၣ်န့ၣ်, ကျိဖးဒိၣ်ချံတဖဉ်လီၤ တၢ်လၢသဝီပူၤတဘျီလံန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘူၣ်ဂ့ၢ်တၢ်ဘၣ်အပူၤ, ပုၤတဘၣ်ဒိနီတဂၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံ (၂) ဖျါၣ်လီၤတၢ် ဝဲလၢ သ--- သဝီ, ဖဲကိမဲၣ်ညါကျဲမ့ၢ်ခိၣ် ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲကိတၢ်ပၢ်ကီၤထံၣ်ဒၢန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံအဂၢၤတဖျါၣ်လီၤတၢ်ဝဲဝဲဖဲစံၣ် ပျီပူၤအိၣ်ဘူးဒီး စီၤဟ--- အဟံၣ် ဒီးကျိဖးဒိၣ်က့တဖဉ်ဘၣ်ဝဲ စီၤဟ--- အဟံၣ်ဂီၤပၤဒုၣ်သ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ.

ခီဖျါလၢ SAC ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ခဲအံၤခဲအံၤဖဲတၢ်လီၢ်အံၤ [ပ--- ဒီး ဃ---သဝီ]အပိၣ်, အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်သဝီဖိတဖဉ်တမံဝဲလၢအ ဟံၣ် ပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လဲၤမံဝဲလၢအဘူးတၢ်အအိၣ် ဒီး တနီၤလဲၤမံဝဲလၢအစံၣ်ဒဲတဖဉ် ဒ်သိးဒီးကဟးဆူးဝဲတၢ်ဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကမျါၣ်ဖိတဖဉ် ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ ကျိဖးဒိၣ်တဖဉ်ကလီၤတၢ်ဘၣ်အဝဲသ့ၣ်အဟံၣ် ဒီး ကဘၣ်ဒိအဝဲသ့ၣ် အပိၣ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ပွဲၤဒီး တၢ်ပျံၤတၢ်ဖးန့ၣ်လီၤ.

**ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်**

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖဉ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါၣ်တဖဉ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. နုၤထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲ [www.khrgh.org](http://www.khrgh.org) အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.